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ادعای ضدایرانی پادشاه اردن
پادشاه اردن در دیدار با وزیر دفاع آمریکا با ادعایی علیه نقش ایران در منطقه، 
خواســتار کمک های نظامی بیشــتر آمریکا برای تامین امنیت مرزهای اردن با 
ســوریه شد. به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری رویترز، مقامات اردنی گفتند 
که عبدالله بن حسین، پادشاه اردن در سفر لوید آستین، وزیر دفاع آمریکا به این 
کشور، گفت که افزایش خشونت ها و درگیری ها در کرانه باختری ثبات منطقه ای 

را تهدید می کند.
به گفته این مقامات، عبدالله همچنین با مطرح کردن ادعای حمایت ایران از 
برخی نیروهای شبه نظامی منطقه، خواستار کمک های نظامی آمریکا در مبارزه 
با قاچاق مواد مخدر در مرزهای اردن با جنوب سوریه شد که به ادعای او، برخی 

»گروه های شبه نظامی تحت حمایت ایران« مسئول آن هستند.
آستین دیروز به خاورمیانه سفر کرد و قرار است به قدس اشغالی و مصر نیز 
ســفر کند که به گفته مقامات آمریکایی، حمایــت از متحدان اصلی آمریکا در 
منطقه در قبال آنچه »تهدید ناشی از ایران« خوانده شده از اهداف این سفر است.

یک مقام ارشــد پنتاگون پیش از سفر آستین به منطقه، گفت که »مجموعه 
کامل تهدیدهای مرتبط با ایران محور اصلی بحث ها خواهد بود.«

رویداد

برگزاری نشست تعیین مرز دریایی ایران و کویت 
در آینده نزدیک

ســفیر جمهوری اسلامی ایران در کویت در دیدار قائم مقام وزیر خارجه این 
کشــور از برگزاری نشست تعیین مرز دریایی ایران و کویت در آینده نزدیک در 
تهران خبر داد. به گزارش ایرنا، محمد ایرانی ســفیر جمهوری اسلامی ایران در 

کویت با منصور العتیبی قائم مقام وزیر خارجه این کشور دیدار و رایزنی کرد.
دو طرف در این دیدار پیرامون سایر ابعاد روابط دوجانبه و زمینه های گسترش 

آن تبادل نظر کردند.
ســفیر جمهوری اسلامی ایران در کویت پس از این دیدار اعلام کرد نشست 
تعیین مرز دریایی میان دو کشــور همســایه در آینده نزدیک در تهران برگزار 
خواهد شد. ایرانی، پیش از این در اظهاراتی گفت: روابط کشورم با دولت دوست و 
همسایه کویت پس از دوره سخت کرونا به تدریج مسیر طبیعی خود را باز می یابد 
و شــاهد برگزاری کمیسیون هایی در موضوعات کنسولی،  حقوقی،  گارد ساحلی 
و مقابله با مواد مخدّر بوده و این پیشــرفت ها ناشی از اراده رهبران دو کشور بر 
تعمیق این روابط تاریخی است. همچنین نشست تحدید حدود میان دو کشور 

بزودی در تهران برگزار می شود.

تاکید امیرعبداللهیان بر توسعه دیپلماسی پارلمانی
وزیــر امور خارجه با اعلام آمادگی ایــن وزارتخانه برای تقویت همکاری های 
بین المللی در حوزه دیپلماســی پارلمانی با مجلس شــورای اسلامی، توصیه ها 
و پیشــنهاداتی را در این زمینــه ارائه کرد. به گزارش ایرنــا، مجتبی رضاخواه 
رئیس شــورای اجرایی گروه بین المجالس مجلس شــورای اسلامی با حسین 
امیرعبداللهیــان وزیر امور خارجه ملاقات و درباره مســائل روز و همکاری های 

بین المللی در حوزه دیپلماسی پارلمانی تبادل نظر کرد.
در این دیــدار رضاخواه ضمن برشــمردن نقاط قوت دیپلماســی پارلمانی 
جمهوری اسلامی ایران در عرصه جهانی، فرصت های موجود در مجامع پارلمانی 
بویژه اتحادیه جهانی بین المجالس را مهم ارزیابی کرد و افزود: ظرفیت اتحادیه 
با توجه به حضور نمایندگان جهان، ظرفیت مهمی برای هم اندیشــی و مقابله با 
چالش های عمده جهانی است که کشورها کمتر آنها را مورد توجه قرار می دهند.

امیرعبداللهیــان وزیر امور خارجه نیز ضمن اعلام آمادگی وزارت امور خارجه 
بــرای تقویت همکاری های بین المللی در حوزه دیپلماســی پارلمانی با مجلس 

شورای اسلامی، توصیه ها و پیشنهاداتی را در این زمینه ارائه کرد.

برخی منابع در بغداد:
عراق بدهی خود به ایران را به جای دلار 

به دینار پرداخت
مقامات عراقی به میدل ایست آی گفتند که عراق بحران مالی خود را تعمیق 
بخشــیده و با پرداخت بدهی های خود به ایران به دینار عراقی به کاهش ارزش 
پول خود کمک کرده است. به گزارش انتخاب،در ادامه این مطلب آمده است: از 
زمان اعمال محدودیت های جدید توسط فدرال رزرو آمریکا در مورد نحوه معامله 
بانک مرکزی این کشور با دلارهایی که از فروش نفت دریافت می کند، واحد پول 

عراق در برابر دلار با مشکل مواجه شده است.
بحران مالــی متعاقب به این معناســت که دولت توانایــی پرداخت حقوق 
میلیون ها کارمند دولتی و همچنین حقوق بازنشستگان و پرداخت سایر ذینفعان 

برنامه های رفاه اجتماعی را ندارد. 
عراق یکی از بزرگترین واردکنندگان کالاهای ایرانی در دو دهه اخیر به ویژه 

گاز، برق، مواد غذایی و مصالح ساختمانی بوده است.
مبادلات تجاری رسمی بین دو کشور حدود 14 میلیارد دلار است.

با توجه به تحریم های آمریکا که در سال 2018 علیه ایران اعمال شد، بغداد 
برای پرداخت به ایران از سال 2019 تا 2021 با مشکل مواجه شده است.

گاهی ایران برق و گاز را در اواســط تابســتان قطع می کند تا عراق را برای 
پرداخت این بدهی ها تحت فشار قرار دهد.

بغداد تنها برای خرید گاز و انرژی از ایران بین سال های 2019-2021 بیش 
از 1.6 میلیارد دلار بدهی داشته است. منابع می گوید که بیشتر یا تمام این بدهی 

تسویه شده است و آخرین پرداخت آن در اکتبر 2022 انجام شده است.
مقامات عراقی به میدل ایست آی گفتند اما بغداد به جای دلارهایی که ایران 

پیش از تحریم دریافت می کرد، از دینار عراقی استفاده کرده است.
با این حال، ایران توانســت با اســتفاده از حراج ارزی که بانک مرکزی عراق 
روزانه برای تبدیل دلارهایی که از فروش نفت دریافت می کرد، این دینارها را به 
دلار تبدیل کند. اما از ماه نوامبر، فدرال رزرو آمریکا، که پول عراق از فروش نفت 
را در اختیار دارد و بر اساس درخواست به بغداد تحویل می دهد، محدودیت هایی 
را با هدف جلوگیری از دسترسی ایران به این دلارها و مبارزه با پولشویی اعمال 
کرده است. همانطور که میدل ایست آی قبلًا فاش کرده بود، این امر باعث شد 
تا گروه ها از جمله کشورهای تحریم شده راه های جدیدی برای به دست آوردن 

دلار پیدا کنند، مانند بازار سیاه و قاچاق دلار از طریق کردستان.
با توجه به اینکه ایران و ســایرین اکنون نمی توانند دینــار خود را در حراج 
بانک مرکزی به دلار تبدیل کنند، عراق نتوانســته اســت دلارهای خود را با ارز 
محلی مورد نیاز خود مبادله کند. همه اینها همچنان بر دینار فشــار می آورد.در 
ماه ژانویه، قیمت دینار در بازار سیاه از 1480 در ماه اکتبر به 1700 در هر دلار 

افزایش یافت.

عصبانیت بولسونارو از نزدیکی ایران و برزیل
»ژائیر بولســونارو« با وجود پایان یافتن دوره ریاست جمهوری خود در برزیل 
تاکید کرد، ماموریت او »هنوز به پایان نرسیده است« و در انتقاد از مجوز دولت 
»لولا داســیلوا« برای پهلوگرفتن ناوهای ایرانی در بنــدر برزیل گفت که اگر او 

رئیس جمهوری بود، این اجازه را نمی داد.  
به گزارش روز یکشنبه ایرنا به نقل از خبرگزاری رویترز، رئیس جمهوری سابق 
برزیل که پس از شکســت در انتخابات در حال حاضر در تبعید خودخواسته در 
فلوریدا آمریکا به ســر می برد، طی سخنرانی در کنفرانس سالانه محافظه کاران 
)CPAC(، هیچ اشــاره ای به بازگشت به کشورش نکرد؛ این در حالی است که 
هم حزبی های بولسونارو از او خواسته اند تا هدایت اپوزیسیون راستگرا را عهده دار 
شــود. با این حال بولسونارو در گفت وگو با شــبکه ان بی سی از قصد خود برای 
بازگشــت به برزیل در ماه جاری )مارس( خبر داد. ژائیر بولسونارو که از اعتراف 
به شکســت در برابر لولا داســیلوا رئیس جمهوری فعلی برزیل خودداری کرده 
و بــا تحقیقات قضایی و انتخاباتی متعدد مواجه اســت، گفت: در اعماق وجودم 
احســاس می کنم که این ماموریت هنوز تمام نشــده است. این اظهارنظر نشان 
می دهد که این سیاســتمدار راست افراطی در حال برنامه ریزی برای شرکت در 
انتخابات 2026 باشد. این سیاستمدار راست افراطی هنگام تشریح اقدامات خود 
برای تســهیل مقررات اسلحه و مواضع خود علیه سقط جنین و واکسیناسیون، 
مورد تشویق حاضران محافظه کار قرار گرفت. وی همچنین نتایج انتخابات اکتبر 
گذشــته برزیل را زیر ســوال برد و گفت که نمی تواند بفهمد چگونه اعداد روی 

برگه های رای، نشان دهنده حمایت او در خیابان ها نیست.

دیپلماسی

اکونومیک

پولیتیک

آژانس  نشست فصلی شــورای حکام  گروه سیاسی: 
بین المللی انرژی اتمی در حالی در پایتخت اتریش آغاز شد 
که تلاش  طرف های غربی در آستانه برگزاری این نشست، 
برای جنجال آفرینی درباره جهش ادعایی میزان غنی سازی 
در ایران به ســطح نزدیک به تولید ســلاح اتمی، شکست 
خورد. در این نشســت که تا روز جمعــه ادامه دارد طیف 
مختلفی از مسائل هسته ای و موضوعات اجرایی آژانس، در 

دستور کار قرار دارد.
طبق گزارش آژانس شــرکت کنندگان درباره مســائل 
مرتبــط با ایمنی هســته ای، تقویــت فعالیت های آژانس 
در حــوزه علم، فنــاوری و کاربردهای هســته ای، کارکرد 
پادمان در جمهوری دموکراتیک خلق کره، راستی اجرای 
توافقنامه پادمان در ســوریه، ایمنی، امنیت و پادمان های 
هســته ای در اوکراین؛ انتقال مواد هسته ای و بررسی تمام 
جنبه های پادمانی در چارچوب پیمان امنیتی آکوس بحث 

و گفت وگو خواهند کرد.
فعالیت های هســته ای ایران و برجام از دیگر موضوعات 
عنوان شده در دستور کار اعضای شورا است و طبق برنامه 
اعلام شده راستی آزمایی و بازرسی فعالیت های اتمی ایران 
در پرتو قطعنامه 22۳1 شورای امنیت سازمان ملل متحد 

و اجرای توافقنامه پادمان در دستور کار قرار دارد.
صبح دیروز»میخائیل اولیانوف«، نماینده روسیه در وین 
در صفحه توییترش درباره برگزاری نشســت شورای حکام 
نوشت: »امیدوارم جلسه آتی شورای حکام از سیاسی کاری 
غیرموجــه درباره پرونده ایران خــودداری کرده و رویکرد 

مسئولانه ای نسبت به این مسئله نشان دهد.«
اولیانــوف در ادامه با اشــاره به ادعای مطرح شــده در 
گزارش شــبکه بلومبرگ مبنی بر غنی سازی 84 درصدی 
اورانیــوم در ایران، اظهار داشــت: »تلاش هــا برای ایجاد 
بحث های جنجالی پیرامون این موضوع از جمله غنی سازی 

84 درصدی شکست خورد.«
ایران در جریان سفر 2 روزه »رافائل گروسی« مدیرکل 
آژانــس بین المللی انرژی اتمــی در ابتدای هفته به تهران 
تلاش کرد مســاله را حل و فصل کند که گویا به موفقیت 
هم دست یافته اســت. گروســی درباره دیدارش با رییس 
جمهور ایران در وین گفته اســت که »این دیدار برای من 
بســیار مهم بود. به دلیل نتیجه نگرفتن در تعامل های مان 
با ایران، به علاوه دو مشــکل جدید در برخی از تاسیسات 
هسته ای از جمله کشف ذرات با غنای بسیار بالا، برای من 
بسیار مهم بود که در ســطح بالا مذاکرات کنم و نتایجی 

به دست بیاورم.«
او گفته اســت که در دیدار با رییــس جمهور ایران در 
مــورد چگونگی همکاری ها صحبت کرده اســت. ما درک 
صریحی داشــتیم که باید برخی اقدامات قطعی را خیلی 
زود آغــاز کنیم. ایران و آژانــس در پایان یک دور طولانی 
مذاکرات فنی و کارشناسی روز شنبه در بیانیه ای مشترک 
اعلام کردند، تعاملات دو طرف بر اساس »موافقتنامه جامع 

پادمانی« انجام خواهد شد.
اشتیاق گروسی برای گفت وگو با ایران

گروسی در سخنرانی خود در آغاز نشست فصلی شورای 
حکام آژانس با اشــاره به حذف برخی دوربین های نظارتی 
آژانس اتمی در ایران گفــت که این نهاد نزدیک به 9 ماه 

اســت که به دلیل نصب نبودن تجهیزات نظارتی قادر به 
انجام فعالیت های راســتی آزمایی و نظارت بر اجرای برجام 
در رابطه با تولید و موجودی ســانتریفیوژها، روتورها، آب 

سنگین و کنسانتره سنگ اورانیوم )UOC( نبوده است.
بنابر گزارش وب ســایت آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
وی در ادامــه به گفت گوهای روز شــنبه خــود با رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران اشــاره کرد و افزود: من به آنها 
یادآوری کردم که موافقت ایران برای اجازه دادن به آژانس 
برای ادامه اقدامات نظارتی و راستی آزمایی بیشتر در جهت 
انجام مأموریت آژانس، ضروری است.  گروسی خاطر نشان 
کرد: دســتیابی به این امر بســیار مهم خواهد بود، زیرا به 
آژانــس اجازه می دهد تــا در صورت ازســرگیری اجرای 
تعهدات هســته ای ایران تحت برجام، شروع به ایجاد یک 

خط پایه جدیدِ ضروری کند.
مدیــرکل آژانس اتمی همچنین اظهار داشــت: اکنون 
مشــتاقانه منتظر بحث های فنی بعدی و اجرای ســریع و 
کامل تضمین های ایران و بیانیه مشــترک من و اسلامی، 
معاون رئیس جمهور ایران هســتم. این بیانیه مشترک را 
بــه عنوان ضمیمه آخرین گزارش مــن در مورد توافقنامه 
پادمانی NPT با جمهوری اسلامی ایران که در پیش روی 

شماست، خواهید دید.
رافائل گروسی با ادعای اینکه »ایران بدون اطلاع قبلی« 
در مــاه ژانویه تغییر قابل توجهی را در اطلاعات مربوط به 
طراحی اعلام شــده برای کارخانه غنی سازی سوخت فردو 
)FFEP( اعمال کرد، مدعی شد که این، برخلاف تعهدات 

ایران ذیل توافقنامه پادمانی بود.
وی ادامه داد: پس از گفت وگوهای بین ایران و مقامات 
آژانس، ایران تأیید کرد که افزایش بیشــتر دفعات و شدت 
 ،FFEP فعالیت هــای راســتی آزمایی آژانس اتمــی در
همانطور که توسط آژانس اطلاع داده شده است را تسهیل 

خواهد کرد.
وی در بخش پایانی اظهــارات خود درباره ایران خاطر 
نشــان کرد: من از تضمین های ســطح بالای ایران مبنی 
بر اینکه مایل اســت فعالیت های راستی آزمایی و نظارتی 
مناســب بیشتری را اجرا کند و با آژانس برای حل مسائل 
پادمــان باقی مانــده، از جمله موارد مربوط به ســه مکان 

اعلام نشــده که آژانس در آن ها ردی از ذرات اورانیوم پیدا 
کرده اســت، همکاری کند، اســتقبال می کنم. با استناد 
به روح بیانیه مشــترک، من مشــتاقانه منتظر شرکت در 
گفت گوهای فنی با ایران، همان طــور که توافق کرده ایم، 

هستم. ما کار مهمی در پیش داریم.
اعزام تیم فنی آژانس به تهران

عصــر دیروز ، مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
اعلام کرد که تیم فنی این ســازمان به زودی برای شرکت 
در جلسات با ایران در خصوص حل وفصل مسائل پادمانی، 

راهی تهران می شود. 
گروســی به خبرنگاران گفت که در جریان سفرش به 
تهران، برخی مســائل از قبل توافق شــده؛ اما نیاز بود که 
جمع بندی شــود. وی یکی از تفاوت های مهم این ســفر 
را دیدار با مقامات ارشــد ایــران از جمله رئیس جمهوری 
کشــورمان توصیف کرد و گفت که در جریان جلســات و 
مذاکراتی که صورت گرفت درباره حرکت از مقطع صحبت 

به تحقق نتایج ملموس بحث شد.
مدیرکل آژانس ادامه داد: ما ۳ ســال اســت که در این 
باره ســرگرم گفت وگو هستیم و نیازی به توافق برای ادامه 
مذاکــرات نداریم. هدف این اســت که بــه نتایج ملموس 
برسیم. وی تلاش کرد تا در پاسخ به خبرنگاران مناسبات 
و همکاری های ایران و آژانس را عادی توصیف کند و گفت 
که توافقات به عمل آمده بخشی از مراودات عادی پادمانی 

میان آژانس با یک کشور عضو است.
هنگامی که خبرنگاری درباره جزئیات برنامه آژانس در 
ایران، طبق بیانیه مشــترک پرسید، مدیرکل آژانس گفت: 
چرا اجــازه نمی دهید کارمان را انجــام دهیم؛ مگر اینکه 
بخواهید به عنوان یک بازرس به ما ملحق شوید که ممکن 
اســت جالب باشــد. وی تصریح کرد: ما می دانیم چه کار 

باید انجام دهیم.
وی ســپس توضیح داد که آژانس از وظایف خود آگاه 
اســت و طبق مامورتی دارد ارزیابی خــود را ارائه خواهد 
داد؛ »هنگامی هم که کار پیــش نمی رود ما این موضوع 
را گزارش می کنیم. اما اینکه بخواهیم فهرســت مکان ها و 
افــراد و ... ارائه کنیم، غیر ممکن اســت. هیچ وقت چنین 
اتفاقی نیافتاده است. نه فقط در رابطه با این موضوع که در 

خصوص هرگونه مسائل پادمانی با این سطح از حساسیت 
رخ نداده است.

وی افزود:  شــما می توانید اطمینان داشــته باشید که 
اژانس به طور مداوم به امر اطلاع رســانی مبادرت خواهد 

داشت.  
گروســی با اشــاره به دیــدارش با رئیــس جمهوری 
کشورمان گفت: من در این جلسه فرصت داشتم تا دیدگاه 
خود را دربــاره روش همکاری آژانس بــا ایران را توضیح 
دهــم. همچنین دیدار و گفت وگوی قابل توجهی را با وزیر 
امور خارجه ایران داشتم.  وی افزود:در سیاست بین الملل 
گفت وگو با کســانی که تصمیم گیر هستند، فارغ از نتیجه 

آن، اثر گذار است.
مدیرکل آژانس در پاســخ به برخی از حواشــی درباره 
توافــق به عمل آمده با ایران گفت: مــن باید کارم را انجام 
دهم و هرگز تســلیم نشــوم. به نظرم این گامی در جهت 

درستی بود.
گروسی درباره اظهارات نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
که علیه سخنانی وی درباره غیرقانونی بودن حمله نظامی 
به تاسیســات هسته ای واکنش نشــان داده بود گفت: من 
درباره ســخنان نخســت وزیر اســرائیل علیه خودم نظر 
نمی دهم. اما مســاله ای که مطرح کــرد، مطلب جدیدی 

نیست.
وی ادامــه داد که طبق قوانیــن بین المللی از پروتکل 
ژنو در ســال 1949 تا قطعنامه های شورای حکام تصریح 
کرده اند که حمله به تاسیسات هسته ای غیر قانونی است. 
مدیرکل آژانس بر همین اســاس تصریــح کرد که حرفی 
خــارج از عرف نزده اســت. مدیرکل آژانس در پاســخ به 
سووالی درباره ارتباط با گزارش های آژانس و مسائل نظامی 
گفت که او در مقام مدیرکل آژانس به رویکرد دیپلماتیک 
بــرای حل و فصل اختلافات اعتقاد دارد. »این شــغل من 
است. شــاید افراد نظامی خلاف این را تصور کنند اما من 

به عنوان دیپلمات به دنبال راهی برای گفت وگو هستم«
گروســی درباره زمــان حل وفصل ادعاهای سیاســی 
پادمانی آژانس هم گفت که بر اســاس تجربیات گذشــته 
ترسیم نقشه راه و تعیین ضرب الاجل با واقعیت های صحنه 
نســبت ندارند. »ما روی مشکلات متمرکز هستیم. بدیهی 
اســت که این رویه نمی تواند برای مدت طولانی ادامه پیدا 
کند. اگر از من بپرسید من مایلم تا هفته آینده حل وفصل 
شــود اما قطعا زمان می برد.« وی افزود: اینکه گفت وگوها 
پیش نشست آتی شورای حکام به نتیجه برسد، نمی دانم. 

اما امیدوارم چنین شود.
مدیــرکل آژانــس همچنین عنوان کرد که نســبت به 
دورنمــای توافقات به عمل آمده نــه خوش بین و نه بدبین 
است. وی افزود که اظهارنظرهای رسانه ای هم در ماموریت 

او به عنوان مدیرکل آژانس تاثیری ندارد.
هنگامی که خبرنگاری درباره حواشــی توافقات آژانس 
و ایران و اظهارنظرهای مطرح شــده در این زمینه پرسید: 
من مستقیم با مقامات ایران گفت وگو می کنم نه از طریق 
رســانه ها ]...[ ناامید نیســتم چرا که ما در ابتدای مرحله 
جدیدی قــرار داریم. وی تصریح کــرد که تلاش می کند 
واقع بین باشــد و از اینکه توافقــات به عمل آمده می تواند 

نتایج ملموسی داشته باشد رضایت دارد.

گروسی: مشتاقانه منتظر شرکت در گفت  وگوهای فنی با ایران هستم

تیمفنیآژانسبهزودیراهیتهرانمیشود

سخنگوی وزارت امورخارجه:

تبادل پیام بین ایران و آمریکا درحال انجام است

هاآرتص فاش کرد 

بده و بستان نظامی باکو و تل آویو علیه تهران

نشســت هفتگی ناصر کنعانی ســخنگوی 
وزارت امور خارجه صبح روز دوشنبه در محل 

وزارت خارجه برگزار شد. 
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران با تاکید بر اینکه تخریب مناســبات بین 
ایران و اروپا تنها به ضرر ایران نیســت و قطعا 
به ضرر کشــورهای اروپایی نیز هست؛ چرا که 
ایران کشور مهمی در منطقه است، افزود: ایران 
قائل به سیاســت تنش زدایی است و البته این 
یک مسیر دو جانبه است و امیدواریم طرف های 
مقابل نیز در مورد ایران به سیاست سازنده توام 

با همکاری روی آورند.
وی در پاســخ بــه ســوالی در ارتبــاط با 
تعاملات ایران با کشــورهای اروپایی در ادامه 
گفت: امیدواریم که طرف های اروپایی اســیر 
سیاست های تنش آفرین دولت آمریکا و رژیم 
صهیونیستی نشوند و سیاســت مستقلانه ای 
را در مــورد ایران در چارچوب منافع شــان در 
پیش بگیرند. وی تاکید کرد: ایران هم از بهبود 

مناسبات با اروپا نفع می برد.
برجام و خطوط قرمز ایران

وی همچنین در پاسخ به سوالی در ارتباط با 
موضوع برجام و خط قرمزهای ایران در جریان 
این مذاکــرات و بحث برجام تاکید کرد: توافق 
موقــت از نظر ایران مطرح نیســت. مبنای ما 
بازگشت به برجام بر اساس سند امضا شده در 

سال 201۵ است. 
وی با اشاره به تاکید جمهوری اسلامی ایران 
در ایــن مذاکرات در مــورد تحقق منافع ملی 
ایران، گفت: خط قرمز جمهوری اسلامی ایران 
منافع ملی و حقوق قانونی و شناخته شده ملت 
ایران در اســتفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای 

است. 
در برجام خط قرمز ما این است که تحریم ها 
برداشته شود و ایران از منافع اقتصادی تعریف 
شده در این توافقنامه منتفع شود. فعالیت های 
صلح آمیز هســته ای ایران به عنوان یک عضو 

آژانس و NPT تامین شود.

تکذیب تعطیلی سفارت انگلیس
 در تهران

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به ســوالی در ارتباط با برخی از اخبار منتشر 
شــده مبنی بر اینکه ایران قصد دارد سفارت 
انگلیس در تهران را تعطیــل کند، گفت: این 

خبر را تکذیب می کنم.
وی همچنین در پاســخ به این ســوال که 
خلیل زاد یکــی از دیپلمات های آمریکایی به 
تازگی مدعی شده که ایران مرکز اصلی القاعده 
است و ســرکرده جدید القاعده در ایران است، 
گفت: پــرورش دهندگان القاعــده و حامیان 
القاعده که سالیان طولانی در افغانستان مرتکب 
جرم و جنایت شــده اند با مطرح کردن اینگونه 
اظهارات فرافکنی می کنند و موضوعاتی را علیه 
ایران مطــرح می کنند. وی تاکید کرد: اینگونه 

اتهامات به ایران نمی چسبد.
اشراف ترکمنستان 

به حساسیت های ایران
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در ارتباط 
با برخی از اخبار منتشر شــده در مورد رابطه 
رژیم صهیونیســتی و ترکمنســتان از جمله 
ایجاد ســفارت این رژیم در ترکمنســتان در 
نزدیکی مرزهای ایران تصریح کرد: رابطه بین 
ترکمنستان و رژیم صهیونیستی رابطه جدیدی 

نیست و مربوط به دهه 90 میلادی است.
وی همچنین بــا بیان اینکــه روابط ایران 
و ترکمنســتان به عنوان دو کشــور همسایه 
رابطه خوب و دوســتانه و توام با اراده مشترک 
برای گســترش مناسبات اســت، گفت: دولت 
ترکمنستان به حساســیت های ایران اشراف و 
توجه دارد. قبلا این حساسیت ها به ترکمنستان 
منتقل شده است و ترکمنستان به ما وعده داده 
است که به منافع و حساسیت های ایران واقف 

هستیم و به آن ملتزم خواهد بود.
تلاش برای مدیریت مسائل با طالبان

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به ســوال دیگری در ارتباط بــا درگیری های 

مرزی اخیر بین ایــران و طالبان تصریح کرد: 
در ارتباط با افغانســتان اخیرا شاهد برخی از 
رخدادهای مرزی بودیم و هیات های ذیربط دو 
کشور در این ارتباط ورود پیدا کردند. موضوع 
را بررســی کردیم و حل و فصل شد. در ارتباط 
با مســائل مرزی بین دو کشــور کمیته های 
مشــترک و رابطانی داریم که تلاش می کنند 
مسائل را مدیریت کنند و دستگاه دیپلماتیک 
نیز بر اســاس وظایف ذاتی خود به این مسائل 
ورود و محدودیت های خود را انجام می دهد، ما 
به وظایف و مسئولیت های خود در این زمینه 

واقف هستیم و به آن عمل می کنیم.
وی با بیان اینکه با توجه به وضعیت خاص 
افغانستان و شرایط این کشور بعضا مشکلاتی 
در مســیر پیگیری ها ایجاد می شود و به دلیل 
شــرایط خاص مرزی این اتفاقات گاه و بیگاه 
رخ می دهــد تصریح کرد: ایــن اتفاقات از نظر 
ما پســندیده نیســت و ما برای حفظ امنیت 
مرزی خود اهتمام جدی داریم. اقدام به موقع 
می کنیم و از ظرفیت های دیپلماتیک خود نیز 

در این زمینه استفاده می کنیم.
امیدواری به تبادل زندانی با آمریکا

وی همچنین در پاسخ به سوال دیگری در 
ارتباط بــا آخرین وضعیت تبادل زندانیان بین 
ایــران و آمریکا تصریح کرد: این موضوع گرچه 
فعلا متوقف اســت ولی دریچه امیدواری برای 
اینکه در مقطع زمانی آتی در دست اقدام قرار 
بگیرد وجــود دارد و روزنه هــای امید در این 
زمینه بسته نشده اســت. این دیپلمات ارشد 
جمهوری اسلامی ایران گفت: یکی از مسائلی 
کــه در چارچوب کانال های ارتباطی بین ایران 
و آمریکا مطرح اســت موضوع تبادل زندانیان 
است و امیدواریم که به نتیجه لازم و خوشحال 
کننده ای به عنوان یک موضوع انسانی در این 

زمینه برسیم.
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در ادامه گفت وگــوی خود با خبرنگاران 
در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه آمریکایی ها 

ادعای انتقال پیام به ایران را تکذیب می کنند 
گفت: این ســوال باید از آمریکایی ها پرسیده 
شــود که چرا بعد از اینکــه پیام می دهند این 
موضوع را تکذیب می کنند. باید از آنها در مورد 
دلایل ایــن تکذیب ها و دوگانگی رفتارشــان 

پرسیده شود.
تلاش برای حل گام به گام 

مشکلات با آژانس
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به سوال دیگری در مورد سفر گروسی به تهران 
و اینکه آیا این ســفر برای حل مسائل پادمانی 
بین ایران و آژانس انجام شــده اســت؟ گفت: 
ســفر اخیر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی به تهران در اســتمرار همکاری های دو 
جانبه ایران و آژانس صورت گرفته است. سفر 
مقامات آژانس به ایران تحول جدیدی نیســت 
و تعاملات و مذاکره بیــن ایران و آژانس برای 
حل و فصل مسائل وجود داشته است. مذاکرات 
ما با آژانس فنی اســت و دو اصل اساسی دارد. 
عضویت ایــران در آژانس و همچنین NPT و 
پادمــان البته قانون اقدام راهبردی مجلس نیز 
هست. ما در چارچوب این مسائل با آژانس در 

حال گفت وگوی فنی هستیم.
وی با بیان اینکه در سفر گروسی به تهران 
توافق شد که هیات فنی آژانس به تهران سفر 
کنــد، تصریح کرد: یکی از بهانه هایی که طرف 
مقابل در مذاکرات در بازگشت به برجام مطرح 
می کند مسائل موجود بین ایران و آژانس است 
و اگر مذاکرات و سفر آتی هیات آژانس به ایران 
انجام شــود و گام به گام این روند به ســمت 

جلو حرکت کند و مســائل حل شود یک بهانه 
از دســت طرف های مقابل در جریان مذاکرات 

خارج خواهد شد.
سکوت در برابر افشاگری هاآرتص

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به ســوال دیگری در مورد خبر منتشــر شده 
از ســوی برخی از رســانه های اسرائیلی مبنی 
بر انتقال 92 محموله ســلاح از اســرائیل به 
جمهوری آذربایجان گفت: نمی توانم به اظهارات 
رسانه  اســرائیلی استناد کنم و موضعی بگیرم. 
موضع ما در خصوص رژیم صهیونیستی واضح 
اســت. روابط ما با آذربایجان نیز در چارچوب 
روابط همسایگی دارای اصول و مبانی روشنی 
است. وی همچنین در مورد سفر اخیر مهدی 
صفری معاون دیپلماســی، اقتصــادی وزارت 
خارجه به آذربایجان و رایزنی های او در جریان 
این سفر با مقامات باکو تصریح کرد: همانطور 
که در جریان هستید این سفر برای شرکت در 
نشست ســران گروه تماس جنبش عدم تعهد 
انجام شده است. این ســفر فرصت خوبی بود 
که دیــدار و گفت وگوهای دو جانبه با مقامات 
عالی آذربایجان در خصوص روابط دو کشــور 
و وضعیت جاری مناســبات بین تهران و باکو 
انجام شود. سخنگوی وزارت خارجه با اشاره به 
پیگیری های ایران در مورد حمله صورت گرفته 
به ســفارت آذربایجان در تهــران اظهار کرد: 
ضارب این حملــه ادعا کرده که این موضوع با 
انگیزه شــخصی انجام شده، جمهوری اسلامی 
ایران بررسی دقیق حمله به سفارت آذربایجان 
در تهران را در دستور کار خود قرار داده است.

روزنامه اســرائیلی هاآرتص فاش کرد که رژیم 
صهیونیســتی در ازای دریافت نفت و جای پایی 
برای نظارت بر رخدادهای داخل ایران، میلیاردها 
دلار تسلیحات به جمهوری آذربایجان داده است.

داده هــای هوانوردی که در دســترس عموم 
است، نشان می دهند که طی هفت سال گذشته 
92 پرواز باری توســط خطوط هوایی آذربایجانی 
»سیلک وی« )Silk Way( به پایگاه هوایی اوودا 
فرود آمده اســت. این تنها فرودگاه اسرائیل است 
که از طریق آن می تــوان مواد انفجاری به داخل 
و خارج منتقل کرد. به گــزارش »انتخاب«، این 

روزنامه صهیونیســتی در ادامه نوشت ؛ اسرائیل 
در طول دو دهه گذشته یک اتحاد استراتژیک با 
آذربایجان داشته است و به این کشور تسلیحات 
به ارزش میلیاردها دلار فروخته است. آذربایجان 
در ازای آن منابع نفتی اســرائیل تأمین می کند و 

دسترسی اسرائیل به ایران را می دهد.
بر اساس گزارش رسانه های خارجی، آذربایجان 
به موســاد اجازه داده تا شعبه ای برای نظارت بر 
آنچه در ایران، همسایه جنوبی آذربایجان در حال 
وقوع است، ایجاد کند و حتی فرودگاهی را برای 
کمک به اســرائیل در صورت تصمیم به حمله به 

تأسیسات هسته ای ایران آماده کرده است.
این روزنامه در ادامه با اشــاره به ادعای مطرح 
شده در برخی رسانه ها درباره اقدامات موساد علیه 
ایران، نوشت: در گزارش های دو سال پیش آمده 
اســت که ماموران موساد، اسناد آرشیو هسته ای 
ایران را از طریــق آذربایجان از ایران خارج کرده 

بودند.«
به نوشته هاآرتص، اما ارقام فاش شده در اینجا 
برای اولین بار نشــان می دهد که از سال 2016، 
هواپیماهای آی ال-76 این شــرکت دســت کم 
92 بــار در فرودگاه عــوودا، این مقصد غیرعادی 

برای هواپیماهای باری غیرنظامی، فرود آمده اند. 
»سیلک وی« یکی از معدود خطوط هوایی است 
که اجــازه دارد در پایگاه هوایــی »عوودا« فرود 
 آید. در طول ســال ها، تنها تعداد انگشت شماری 
از خطوط هوایی اروپای شــرقی که مواد منفجره 

حمل کرده اند، در آنجا فرود و برخاست کرده اند.
قانون  منابع صنعــت هوانــوردی گفته انــد 
هوانوردی اســرائیل حمل و نقــل معمول مواد 
منفجــره از فرودگاه بن گوریــون را ممنوع کرده 
اســت، زیرا این فــرودگاه در قلــب یک منطقه 
پرجمعیت قرار دارد. ایــن منابع می افزایند، تنها 

فرودگاهــی که مجاز بــه واردات و صادرات مواد 
منفجره از آن است، پایگاه نیروی هوایی اسرائیل 

در »عوودا« است.
هواپیماهای »ســیلک وی« )و دیگر خطوط 
هوایی( از زمان صدور مجوز برای فرودگاه »عوودا« 
تقریباً 100 بار در این پایگاه هوایی فرود آمده اند. 
این داده ها ســرعت رو به افزایش پروازها به باکو 
را به ویژه در اواسط ســال 2016، در اواخر سال 
2020 و در پایان ســال 2021 نشــان می دهد 
که همزمان بــا دوره های جنگ در منطقه قره باغ 

کوهستانی بوده است.


